
  گروه اسمي 

تشكيل دهنده ي جمله است ؛چون عنصر جمله از سه گروه اسمي ، قيدي و فعلي تشكيل مي شود و ازاين ميان گروه اسمي مهم ترين  
  مي تواند جايگاه هاي نهاد ، مفعول ، مسند ، متمم ، بدل ، منادا و....را اشغال كند و در واقع تكرار پذير ترين گروه در جمله است . 

  ين يا پيشين ساخته  مي شود .اسمي از يك اسم به عنوان هسته و يك يا چند وابسته ي پسگروه 

  مثال :

  شقايق گلبرگ هايش را به دست باد سپرد .

  گروه اسمي و هسته مي باشد. - شقايق /نهاد

  گلبرگ هسته  –گروه اسمي  –گلبرگ هايش /مفعول 

  وابسته به هسته مي باشد .هسته( دست ) و(باد )  –گروه اسمي  - دست باد / متمم

  هسته بن فعل  –گروه فعلي  –سپرد / فعل 

  هر گروه اسمي از يك هسته و وابسته يا وابسته هاي پيشين و پسين تشكيل مي شود ؛ وابسته ها به دو دسته تقسيم مي شوند : 

 وابسته هاي پيشين : وابسته هايي كه قبل از هسته قرار مي گيرند .  - 1

 وابسته هايي كه بعد از هسته قرار مي گيرند . وابسته هاي پسين : - 2

  

  

  

  

  



  وابسته هاي پيشين :

  صفت اشاره :-١

  هرگاه همراه اسم و پيش از هسته بيايد ، وابسته پيشين و صفت اشاره است .  "اين ، آن ، همين ، همان ، چنين ، چنان  "واژه ها ي 

  :1مثال 

  اين : وابسته ي پيشين ، صفت اشاره ) مسئله : هسته  –نهاد  –وه اسمي در كتاب رياضي آمده است . اين مسئله ( گر اين مسئله

  و اسم مي باشد .

  : 2مثال 

  و اسم است .چنين : وابسته ي پيشين ، صفت اشاره ) كار : هسته –مفعول  –چنين كاري ( گروه اسمي .را نمي كنم   من چنين كاري

چنان اگر به تنهايي يا به عنوان وابسته ي پسين ظاهر شوند ،  –چنين  –همان  –همين  –آن  –: واژه هاي اين 1نكته 
  ضمير اشاره اند و همانند

  
  است هسته يا مضاف اليه باشند . اسم عمل مي كنند و ممكن 
  
 

  

  : بالاخره يك عينك به چشم خورد و با آن ، عقربه ي كوچك را ديدم .  1مثال

  هسته ي گروه  –آن : ضمير اشاره / متمم 

  اسمي نيامده است .  "آن   "توجه : بعد از كلمه ي

  : درس را بخوانيد و كلمه هاي جديد آن را استخراج كنيد . 2مثال 

  مضاف اليه  –آن : ضمير اشاره / وابسته ي پسين 

  : من اين را دوست ندارم .  3مثال 

  هسته ي گروه اسمي  –ضمير اشاره / مفعول اين : 

   "اينان ، آنان ، اين ها ، آن ها  "صورت جمع به كار روند ، ضمير خواهند بود .  به "اين ، آن ":اگر 2نكته 
 

  

  : يكي از آنان مرا صدا زد. 1مثال 



  هسته ي گروه اسمي  –آنان : ضمير اشاره / متمم 

  : اينان دوستان صميمي من هستند .  2مثال 

  هسته ي گروه اسمي –اينان : ضمير اشاره / نهاد 

  صفت پرسشي : -٢

هرگاه در جايگاه وابسته هاي پيشين و قبل از هسته (اسم ) قرار گيرند ، صفت  "چه ، چند ، كدام ، چندمين ، كدامين  "واژه هاي 
  پرسشي و در غير اين صورت ضمير پرسشي اند و نقش هاي اسم را مي پذيرند .

  : 1مثال 

  هسته مي باشد . –صفت پرسشي  / دانش آموز : اسم  –پيشين كدام دانش آموز غايب است ؟      كدام : وابسته ي 

  : ٢مثال 

  ھسته –صفت پرسشی /فکری :اسم  –چه فکری در سر داری ؟                چه : وابسته ی پيشين 

  اگر در جمله ي عاطفي به كار رود ، صفت تعجبي است .  "چه ": 3نكته 
  
  

  هسته  –صفت تعجبي /منظره :اسم  –چه منظره ي زيبايي !                                     چه : وابسته ي پيشين :  1مثال 

  هسته  –صفت تعجبي / فاصله :اسم  –: آنان چه فاصله ي طولاني را طي كرده بودند .          چه : وابسته ي پيشين 2مثال 

در يك كلمه مي آيد ، در اين  "چيست "يب مي شود و به صورت ترك "است "با فعل  "چه ": گاهي 4نكته 
  ضمير پرسشي است .  "چه  "صورت 

  
  

  : از دور سايه اي را مي ديدم اما نمي دانستم كه چيست ؟ 1مثال 

  هسته و مسند مي باشد . )–چه است . ( چه ضمير پرسشي   چيست 

اگر در جمله هاي خبري به عنوان وابسته ي پيشين به كار رود ، صفت  "چندمين  –چند  ": كلمه هاي 5نكته 
  مبهم است . 

  
  مثال : 

  صفت مبهم /كتاب هسته  –چند كتاب خواندم . چند : وابسته ي پيشين 

  بعد از اسم قرار مي گيرد . "صفت مبهم چند  "توجه : گاهي 



: با پرورش بز و ميشي چند ، عمر مي گذراندم .در واقع جمله چنين معني مي دهد . با پرورش چند بز و ميش عمر مي گذراندم .         مثال 
  چند : صفت مبهم       

نقش قيدي در جمله دارند و صفت پرسشي محسوب  "آيا ، مگر ، كي ( كجا ) چرا  ": كلمه هاي پرسشي 6نكته 
  نمي شوند . 

  
  

  : چرا دير به مدرسه رسيدي ؟                               چرا : قيد پرسشي  1ال مث

  : به كجا چنين شتابان         گون از نسيم پرسيد ...        كجا : قيد پرسشي 2مثال 

  

  صفت تعجبي : -٣

قبل از هسته ي گروه اسمي و به عنوان وابسته ي پيشين ، صفت تعجبي اند و در جمله هاي  "عجب  "و  "چه  "كلمه هاي 
  عاطفي به كار مي روند . 

  هسته  –صفت تعجبي           هوا: اسم  –: چه هواي مطبوعي !            چه : وابسته ي پيشين 1مثال 

  هسته  –صفت تعجبي         سخن : اسم  –عجب : وابسته ي پيشين   : عجب سخن آموزنده اي !   2مثال 

نكره به كار مي رود و تنها در صورت جمع بستن هسته ، مي توان نشانه  "ي  ": صفت تعجبي هميشه با 7نكته 
  نكره را حذف كرد . مانند : چه دروغ ها ! / چه حرف ها ! "ي "
  
  

  ر تعجبي خواهد شد . جمع بسته شود ، ضمي "چه": هرگاه  8نكته 
   مانند : او چه ها كه نديد !

  

  صفت شمارشي :-٤

  بر دو نوع است : 

هرگاه به عنوان وابسته ي پيشين به تا بي نهايت ، تمام اعداد اصلي از يك اعداد اصلي ( صفت شمارشي اصلي ) :  –الف 
  كار رود ، صفت شمارشي اصلي هستند . 

  ، هزار ، ميليون ، ...يك ، دو ، سه ، چهار ، ...پانصد 



  وابسته ي پيشين   / حقوق : هسته  –مثال : پانصد هزار تومان حقوق             پانصد هزار تومان : صفت شمارشي 

  : هرگاه عدد اصلي بدون اسم به كار رود ، خود اسم  است و هسته ي گروه اسمي خواهد بود .  9نكته 
  
  

  هسته ي گروه اسمي  –هسته ي گروه اسمي   / چهار : متمم  –سه از چهار كمتر است .  سه : نهاد 

  : ) 1نوع ( ُ مين )–+ پسوند صفت شمارشي ترتيبي ( عدد اصلي  -ب

  و نوبت است .  "ترتيب  "اين صفت ، مقدار يا شماره ي چيزي را نشان نمي دهد ، بلكه بيانگر 

  صفت شمارشي ترتيبي هستند .اين گونه كلمات در صورتي كه وابسته ي پيشين اسم باشند ، 

  صفت شمارشي ترتيبي           ُ مين          _اعداد اصلي + پسوند 

  يكمين ، دومين، بيست و دومين ، صدمين ...

  پانزدهمين نمايشگاه بين المللي / پانزدهمين : وابسته ي پيشين ( صفت شمارشي ترتيبي )    :  1مثال

  : دومين شاگرد كلاس /دومين : وابسته ي پيشين (صفت شمارشي ترتيبي )  2مثال 

نيز به عنوان صفت شمارشي ترتيبي به كار  "آخرين  "( به جاي يكمين ) و  "نخستين  "،  "اولين  ": 10نكته 
  مي روند . 

  

  وابسته ي پيشين –: نخستين روز مدرسه /نخستين : صفت شمارشي ترتيبي  1مثال

  روز : هسته ي گروه اسمي 

  وابسته ي پيشين  –: آخرين درس زبان فارسي  / آخرين : صفت شمارشي ترتيبي  2مثال 

  درس : هسته ي گروه اسمي 

  : لي صفت عا - 5

ساخته مي شود و برتري يك صفت را بر تمام صفات مشابه آن بيان مي  "صفت بياني + ترين  "صفتي است كه با فرمول 
  ين ، ارزان ترين ، بلندترين و...كند : بزرگ تر

  : زرنگ ترين دانش آموز كلاس     / زرنگ ترين : وابسته ي پيشين صفت عالي / دانش آموز : هسته ي گروه اسمي 1مثال 

  : سودمندترين كتاب                   / سودمندترين : وابسته ي پيشين صفت عالي / كتاب هسته ي گروه اسمي  2مثال 



  

  مبهم :صفت  -٦

  هرگاه پيش از هسته بيايند ، صفت مبهم اند .  "هر ، هيچ ، همه ، چند ، چندمين ، فلان  "كلمه هاي 

  هسته ي گروه اسمي  "كتابي" -     صفت مبهم   "  هر "هر كتابي                    

  هسته ي گروه اسمي  "مردم  "   - صفت مبهم  "همه ي "               همه ي مردم 

  هسته ي گروه اسمي  "شخص  " - صفت مبهم     "فلان  "               فلان شخص 

پرسشي هم هستند ؛ بنابراين در صورت بيان پرسش صفت يا  "مين ، چندم  چند ، چند ":كلمه هاي 11نكته 
  ضمير پرسشي اند .  

  
  

  روز : اسم و هسته است . –: چند روز فرصت داري كه اين كار را انجام دهي .     چند : صفت مبهم  1مثال 

  ساله : اسم و هسته است . –: در آن روز ها چند ساله بودي ؟    چند : صفت پرسشي  2مثال 

  م نيامده است . اس"چند ": اين را چند خريدي ؟          چند : ضمير پرسشي است چون بعد از 3مثال 

  : اين دانش آموز ، چندم بود ؟  چندم : ضمير پرسشي است  4مثال 

با كلمه هاي ديگر تركيب شود ، تركيب آن ها ، ضمير مبهم (اسم مبهم ) خواهد  "هر  ": اگر كلمه ي  12نكته 
  بود : 

  هركدام ، هر يك ، هر يكي ، هيچ كدام و هيچ يك .
  
  

  : هر يك از شاعران در آسمان ادب پارسي مي درخشند .       هر يك : ضمير مبهم (نهاد ) 1مثال 

  : هر كدام را مي خواهي ، انتخاب كن .      هر كدام :ضميرمبهم ( مفعول )  2مثال 

  : در صورتي كه كلمه هاي مبهم بدون اسم و به تنهايي به كار بروند ، ضميرمبهم هستند.13نكته 
  
  
  فلان ( ضمير مبهم ) مثال : همه آمدند . همه (  ضمير مبهم )          فلان را ديدم .  

  توجه :



  از ميان كلمات مبهم بعد از هسته ي گروه مي آيند و استثنا هستند .  "ديگر ، دگر ، چندم  "كلمه هاي 

  مبهم )  ديگري : صفت –: سخن ديگري به ميان نيامد . ( سخن : هسته ي گروه اسمي 1مثال 

  : مرحله ي چندم اين كار است . ( چندم : صفت مبهم )  2مثال 

  

  وابسته هاي پسين : 

  كلمه هايي كه بعد از هسته ي گروه اسمي در گروه قرار مي گيرند ، وابسته ي پسين ناميده مي شوند كه عبارت اند از : 

  سوم ...ُم : يكم ، دوم ، _) : عدداصلي + 2ترتيبي نوع (-صفت شمارشي -1

  سوم: وابسته ي پسين ( صفت شمارشي )  –:سال سوم                    سال : هسته 1مثال 

  پنجم : وابسته ي پسين ( صفت شمارشي )  –:رديف پنجم                 رديف : هسته  2مثال 

  : مضاف اليه-٢

  ) بيايد ، مضاف اليه است .  بعد از نقش نماي اضافه ( = كسرههر اسم يا ضمير ويا صفت جانشين اسم كه 

  درس : وابسته ي پسين /مضاف اليه (اسم ) –: كلاس ِ درس : كلاس :هسته 1مثال 

  نويسنده : وابسته ي پسين /مضاف اليه (صفت جانشين اسم )  –: سخن ِ نويسنده : سخن : هسته  2مثال

  من : وابسته ي پسين ( ضمير ) –: معلم مِن : معلم : هسته 3مثال 

  صفت بياني :-٣

  مي آيد . صفت بياني نيز مانند مضاف اليه پس از نقش نماي كسره 

  براي شناخت و تشخيص صفت بياني و مضاف اليه مي توان از يكي از راه هاي زير استفاده كرد : 

در غير اين نكره را به جزء اول تركيب بدهيم ، جزء بعد از نقش نما صفت بياني است  "ي "در صورتي كه بتوانيم  –الف 
  صورت مضاف اليه مي باشد . 

  خوشبو : صفت                : گل خوشبو : گلي خوشبو  1مثال

  گل : مضاف اليه                    : برگ گل : برگي گل  2مثال  

  بپذيرد صفت و در غير اين صورت مضاف اليه است .  "تر ، ترين "اگر جزء دوم تركيب  - ب

  هواي آلوده تر : آلوده : صفت         : هواي آلوده 1مثال 



  جلد كتاب تر : كتاب : مضاف اليه   : جلد كتاب      2مثال 

  انواع صفت بياني به شرح زير است :

  ) صفت ساده ٥)صفت لياقت                        ٢)صفت فاعلی                        ١

  ) صفت مفعولی ٤) صفت نسبی                         ٣

جزء مباحث يادگيری  امسال شما عزيزان نمی باشد و چيزی حدود ھشت شکل ساخت دارد در اين جا فقط به دو  صفت فاعلي)١

  نوع ساخت آن اشاره می کنيم . 

  آفريننده  –خواننده  –الف)بن مضارع + _َ نده = گوينده 

  خواننده صفت بيانی از نوع صفت فاعلی )  –:مردِ خواننده وارد سالن شد . ( مردِ خواننده ترکيب وصفی  ١مثال 

  شنوا  –گويا  –ب) بن مضارع + ا = بينا 

  : خداوند به ما دو گوشِ شنوا و دو چشمِ بينا عطا کرده است .  ٢مثال 

  چشمِ بينا  دو ترکيب وصفی ھستند بينا و شنوا صفت بيانی و از نوع فاعلی می باشند . )  –(گوشِ شنوا 

  مصدر + ی : خواندنی ، ديدنی و...=  ) صفت لياقت٢

  مثال : اين مجله مطالبِ خواندنی بسياری دارد . (  معنی خواندنی : يعنی قابل خواندن ) 

  : پسوندھای صفت نسبی عبارت اند از: ) صفت نسبي٣

  الف ) انی :     ظلمانی ، روحانی ، جسمانی و...

  ب) چی : درشکه چی ، آبدار چی ، تلفنچی 

  ج)گان : مھرگان ، صدگان ، گروگان

  د) گانه : دوگانه ، چندگانه ، جداگانه 

  ه    : بيراھه ، شش ماھه ، يک طرفه ه) 

  و) ی  : تھرانی ، جنگی ، ارسالی 

  ی) انه : کودکانه ، عصرانه ، شبانه 

  ک) ان : اشکان ، جانان 

  ل) ين : زرين ، بلورين ، سفالين 

  م ) ينه : سيمينه ، ديرينه 

   )صفت مفعولي :٤

  خوانده ، نوشته بن ماضی + ه /



  : خوب ، بد ، عاقل ، روشن ، تاريک ، بلند ... ) صفت ساده٥

  بدل چيست :

اسم يا گروه اسمی است که با درنگ بعد از اسمی که ھسته ی آن است می آيد تا معنای آن را روشن کند و توضيحی به آن بيفزايد . 
  بدل با ھسته ی خود دارای يک نقش است . 

  بنابراين ؛ بدل نسبت به اسم قبل از خود ( ھسته ) دارای مشخصات زير است :

  قش نمای اضافه است . الف ) اسم اول ( ھسته ) بدون ِ ن

  ب) بدل غالبا نام ديگر ، عنوان ، شغل ، مقام ، لقب ، شھرت ، يا يکی از ويژگی ھای ھسته را بيان می کند . 

  : ١مثال 

  برادرم ، آقا ميرزا رضا ، نزد ميرزای کلھر مشق کرده ، خيلی خوب می نوشت . 

  آقا ميرزا رضا ( بدل ) برادرم (اسم و ھسته است .) 

  :  ٢مثال 

  شيخ الرئيس ، ابوعلی سينا ، شعر ھم می سرود .

  شيخ الرئيس ( اسم وھسته است )  ابو علی سينا ( بدل ) 

  توجه : راه شناسايی بدل به اين صورت است که 

  الف ) اگر بدل را از جمله حذف کنيد معنی جمله به ھم نمی ريزد .

  می گذارند . ب ) از نظر نگارشی ، غالبا در دو طرف بدل ويرگول

: اگر جاي بدل و اسم هسته (اسم ماقبل بدل ) را عوض كنيم ، اسم هسته به بدل و بدل به هسته 14نكته 
  تبديل مي شود 

  
  
  . بازگشت سفر از ، برادرم ، احمد  .  بازگشت سفر از ، احمد برادرم،:  مثال 

  برادرم /بدل )  –احمد (اسم /ھسته   احمد /بدل )    –برادرم (اسم /ھسته 

  خيلی خوب مطالعه کردی آفرين

 


